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Mobil mûszerek tucatjai a légszennyezettség mérésére
Javában zajlik a levegõ szennyezettségének mérésére

alkalmas mobil mûszerek telepítése városszerte. A nyer-
tes uniós, határokon átívelõ pályázatból megvalósuló prog-
ram részeként Nyíregyházán 60 mobil, és egy újabb fixen
telepített berendezés szolgáltat majd adatokat, mely újabb
segítség a környezetvédelem tervezésének területén.

Az Európai Határvárosok Korlátolt Felelõsségû Európai Terü-
leti Együttmûködési Csoportosulás (melynek tagja Nyíregyhá-
za MJV Önkormányzata és Szatmárnémeti Város Tanácsa) a
CrossBordAir címû, HUSKROUA/1901/6.1/0058 azonosítószá-
mú projekt keretében szerzett be 100 mobil mérõmûszert,
amelyek a levegõ szennyezettségének mérésére alkalmasak.
Ebbõl 60 kerül Nyíregyházára, 20-20 pedig romániai testvér-
városunkba, Szatmárnémetibe, illetve a programban szintén
partner Ungvárra – tájékoztatott Gál István, az ETT igazgatója.

Szálló por, hõmérséklet, páratartalom
A mobil eszközök a szálló por, azon belül is a PM10-et

(kevesebb, mint 10 mikrométer átmérõjû lebegõ részecs-

ke), a PM2,5-t (vagy finomrészecske, amely a legkisebb
méretû szálló por), a hõmérsékletet és a páratartalmat
mérik folyamatosan. A szálló por szilárd anyagok és fo-
lyadékcseppek keverékébõl áll. Vannak közvetlenül
kibocsátott szálló porok, egyébként pedig akkor ke-
letkeznek, amikor a különbözõ forrásból kibocsátott
szennyezõ anyagok reakcióba lépnek a légkörben.
A lebegõ részecske különbözõ méretû lehet, és a 10
mikrométernél kisebb méretû képes bejutni a tüdõ-
be, és komoly egészségügyi problémákat okozhat.

A lakosság is nyomon követheti majd
A mûszerek kihelyezése megkezdõdött, s például a

Városüzemeltetéssel, a közlekedési társasággal, s az ÉAK-
kal egyeztetve kerülnek a helyükre a következõ hetek-
ben. A mobil eszközök internet segítségével küldik majd
az adatokat egy központi szerverre. A projekt keretében
fejlesztettek egy honlapot is, így a program zárását köve-
tõen, tehát várhatón õsztõl a lakosság is soron tudja kö-
vetni a 15 percenként rögzített tájékoztató adatokat.

Ugyancsak a program részeként
van folyamatban az Országos

Meteorológiai Szolgálat
által hitelesített mérõesz-
köz beszerzése is. Ez a
Széna térihez hasonló,
fix, telepített mérõállo-
más lesz. – Sokat foglal-
koztunk korábban ezzel
a témával, s ahogy ígér-

tük, nemsokára munkába
állnak a levegõszennye-

zettséget mérõ mûszerek.
Eddig mindössze egy ilyen ál-

lomás volt, így most sokkal ponto-
sabbak lesznek az adataink, melyek a lakosság számára
is elérhetõek lesznek. Ez egy újabb fontos lépés a zöld
cselekvések területén – fogalmazott Facebook-bejegyzé-
sében dr. Kovács Ferenc polgármester.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

Polgármesteri beszámoló

A napokban vehetik kézbe a nyíregyháziak a vá-
rosvezetõ hagyományos tájékoztató kiadványát, a tel-
jes tavalyi esztendõt felölelõ, s az idei év elsõ néhány
hónapját is érintõ Polgármesteri beszámolót.

Mint dr. Kovács
Ferenc a visszate-
kintõ füzet beveze-
tõjében fogalma-
zott: – Nyíregyhá-
zát a jó gazda gon-
dosságával igyek-
szünk továbbra is
vezetni, melynek
egyik látványos
eredménye az
iparûzésiadó-bevé-
telünk trendszerû,
jelentõs növekedé-
se. Célunk – a mû-
ködés magas szintû
fenntartása és a vá-
ros értékeirõl, va-
gyonáról való felelõsségteljes gondoskodás mellett –
a további fejlesztések elõkészítése, és kiemelten az
ipari park bõvítése, mely egyrészt hosszú távon mi-
nõségi, szaktudást igénylõ munkahelyeket teremt,
megszólítva ezzel a fiatalokat és hazavárva a nyír-
egyháziakat, másrészt mindazok számára biztonsá-
gos jövõképet nyújt, akik dolgozni szeretnének.

A beszámoló utal a gazdaságfejlesztés történelmi
lépéseire, az infrastruktúra fejlesztéseire, a közösségi
közlekedésre, az egészségügyre, az oktatási-nevelési
intézmények modernizációjára, a zöld hozzáállás dí-
jazására, az energiahatékonyságra, a csapadékvíz-el-
vezetésre, a szárnyaló turizmusra és az attrakciókra, a
szépkorúakra, a sportfejlesztésekre, a rendezvényekre
és a városi díjakra egyaránt.

Bemutatkoznak a képviselõk

Csakúgy, mint az elõzõ önkormányzati ciklusban,
ismét bemutatkoznak a városi közgyûlés egyéni man-
dátummal rendelkezõ tagjai a Napló hasábjain. A 15
részes sorozatban megszólítjuk a választókerületekben
nyertes képviselõ-testületi tagokat, akik saját, szemé-
lyes életútjuk mellett az általuk képviselt térség idõ-
szerû dolgairól szólnak. Elsõként dr. Ulrich Attila, az
1. számú választókörzet tavaly, az idõközi önkormány-
zati voksoláson nyertes képviselõje (egyben a város
alpolgármestere) nyilatkozik. (4. oldal)

Városi Gyermeknap

Megtelt a Kossuth tér, színes programokkal várták a családokat. Volt koncert, divatbemutató, bábszínház, táncshow,
ugrálóvár, óriás mesefigurák, kézmûves foglalkozások, étel-ital.
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Játszóvárakat és filagóriákat adtak át

Csak beteg, balesetveszélyes fákat vágnak ki

Befejezõdött több fejlesztés Nyíregyházán, melyekkel
a Nyírerdõ Zrt. a vármegyeszékhelyen élõk kikapcsoló-
dási lehetõségeit kívánta bõvíteni. A Robinson domb és
az Élet utca játszóterei egy-egy 3 tornyos játszóvárral,
mászókával, csúszdákkal gazdagodtak. A Géza utcán a
játszótér mellett, a Törpe utcán pedig a kosárlabdapálya
közelében fedett filagóriát alakított ki a cég. A beruhá-
zásokat az erdõgazdaság a saját forrásaiból valósította
meg, a NYÍRVV Nonprofit Kft. fogja üzemeltetni.

Fából készült az a háromtornyos játszóvár, melybõl az
Élet utcán és a Robinson dombon is található egy-egy. Az
alapanyag kiemelése fontos, a fa megújuló, sokoldalúan
felhasználható, szén-dioxidot köt meg. A Nyírerdõ Zrt.
nem használ fel annyi fát évente, mint amennyit termel,
a többi állami erdõgazdasághoz hasonlóan fenntartható-
an gazdálkodik. A beruházások fõ célja, hogy a nyíregy-
háziak számára több legyen a kikapcsolódási lehetõség.

Játszóterek fejlesztése a terv
– 2010 óta szinte minden évben adtunk át játszótere-

ket, mi csináltuk a Bujtoson a kosárlabdapályát, részesei
voltunk a polgármesteri fásítási programnak. Az idei ter-
vünk a játszóterek fejlesztése, következõ évben Debre-
cenben kell fejlesztéseket eszközölni. Ez kellemes te-
her, továbbra is folytatni szeretnénk ezeket a munkákat
– tájékoztatott Hidas Tibor, a két vármegyében mûködõ
Nyírerdõ Zrt. vezérigazgatója.

Fedett filagória
A Géza utcán a játszótér mellett, valamint a Törpe

utcán a kosárlabdapálya közelében alakítottak ki egy-

egy bitumenes zsindellyel fedett filagóriát, mely ideális
lehet a gyerekeket kísérõ szülõk, kisebb társaságok szá-
mára.

– Ezek mind olyan helyszínek, melyeket együtt vá-
lasztottunk, ahova sokan járnak, akár szülõk a gyerme-
keikkel. Nagy köszönet jár a Nyírerdõnek, azért is, hogy
így ütemezték az átadást: az iskolai szünet elõtt elké-
szült mind a 4 beruházásuk – emelte ki dr. Kovács Fe-
renc polgármester.

A Nyírerdõ Zrt. 60 000 hektár területen gazdálkodik, a
tevékenységi körébe tartozik a fakitermelés, erdõfelújí-
tás, erdõk ápolása. A fenntartható erdõgazdálkodási te-
vékenységbõl valósulhatnak meg ezek a közjóléti beru-
házások, mint a játszóterek fejlesztése. A saját forrásai-
ból kialakított létesítményeket a Nyírerdõ átadja üzemel-
tetésre a Nyíregyházi Városüzemeltetõ és Vagyonkezelõ
Nonprofit Kft.-nek.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Beteg, balesetveszélyes fákat vágnak ki a Blaha Lujza
sétányon, összesen húsz darabot. A kivágásra kijelölt je-
genyenyár a légszennyezést kevéssé toleráló, rövid éle-
tû, a betegségekre és kártevõkre meglehetõsen érzékeny
fafaj. Õsszel 37 darab új fát ültetnek majd a most kivá-
gottak helyére, olyan õshonos fajtát, amely jól viseli a
környezeti feltételeket.

– A fán láthatóak olyan kórképek, amelyek a fakivá-
gást indokolják, ilyen például a taplógomba, ami egy
jelentõs szöveti károsodást feltételez a fa esetében –
mutatta a beteg fákat a város fõkertésze a Blaha Lujza
sétányon. A fák szabad szemmel is látható betegségei
többek között a taplógomba és a száradás. A szakembe-
rek fakopp mûszerrel is megvizsgálták a Blaha Lujza sé-
tány fáit.

Hanghullámos vizsgálatok
A hanghullámok alapján mûködõ roncsolásmentes vizs-

gálati módszerrel kimutatták, hogy jelentõs korhadás és
üregek vannak a fatest belsejében – nyilatkozta a város
fõkertésze. Azt még a laikus szem is láthatja, hogy a

zöld fák között több száradt, tehát beteg növény is van.
Ezek nagyon balesetveszélyesek egy-egy vihar, de már
egy kicsit szeles idõ esetén is. A városnak 2017-ben ké-
szült egy felmérése a faállományról, ez a fakataszter.
Ezt kezdték idén frissíteni, elsõ körben is Sóstón, miután
jelentõs, de idõs faállománnyal rendelkezik ez a város-
rész.

– A tavaszi idõszakban kezdtük el a fák felülvizsgála-
tát a víztorony melletti nyárfákkal, illetve a strand körüli
jegenyenyárakkal. Ennek folyamán vizsgáltuk meg elõ-
zetesen a Blaha Lujza sétány jegenyenyárfasorát is. A
Magyar Faápoló Egyesület elnökével együtt vizsgáltuk
meg a helyszínen a fákat – nyilatkozta Halmi-Hódos
Katinka fõkertész.

Elöregedett, beteg fák
A közös vizsgálat során megállapították, hogy számos

fa elöregedett, korhadt és kiszáradt, ezeket ki kell vágni.
Fontos hangsúlyozni, hogy ezek a fák 60–70 évesek. A
jegenyenyár egy nagyon gyorsan növõ fajta, ez egyszer-
re az elõnye és a hátránya is. Több fa már annyira száradt
volt, hogy a lombkorona egyáltalán nem jelent meg a
fákon. A sekély gyökerezésük miatt fokozott a kidõlés-
veszélyük a szeles idõben, így közvetlen életveszélyt
jelentenek a nyári idõszakban még forgalmasabb város-
részben – tette hozzá Halmi-Hódos Katinka. A fõker-
tész, ahogy már korábban többször is, most is hangsú-
lyozta, hogy elsõdleges a személy- és a vagyonbizton-
ság õrzése.

Vigyáznak az élõvilágra
A szakemberek a fakivágások során a többi élõlényre

is figyelnek. – Az jellemzõ, hogy kiszáradt fákon nem
szoktak fészkelni a madarak, hiszen nekik is kell a lomb
által nyújtott védelem az esõ, illetve az idõjárás viszon-

tagságai ellen. Azonban, ha a munkatársaink mégis la-
kott fészket tapasztalnak a fákon, akkor felvesszük az
illetékes hatósággal a kapcsolatot és a madarak bizton-
ságos helyre történõ átköltöztetése megtörténik – tette
hozzá a fõkertész.

A fák alatt rengeteg közmûvezeték húzódik, ezektõl
meg kell tartani a védõtávolságokat, amikor majd õsszel
pótolják a fákat.

Pótolják a fákat

A 20 kivágott helyére 37 új kerül majd, de már
nem jegenyenyár, miután a környezeti feltételek itt
nem kedvezõek számukra. Ezt nemcsak itt, hanem
városszerte tapasztalják – mondta a szakember. Va-
lamilyen õshonos fajjal pótolják majd a most kivá-
gott fákat.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

A gyerekek is
szépítették a várost

Közel 300 tõ díszcsalánt, begóniát és petúniát ül-
tettek az ÖKOSuli programban részt vevõ elsõ osz-
tályos gyerekek nemrégiben. A tanulók nemcsak kö-
zelebb kerültek a természethez, de aktívan részt
vettek Nyíregyháza virágosítási folyamataiban, hoz-
zájárultak a város szépségéhez.

A NYÍRVV Nonprofit Kft. és a Móra Ferenc Általá-
nos Iskola Petõfi Sándor Tagintézménye közös prog-
ramja, az ÖKOSuli keretein belül ültettek virágokat
a Kossuth tér körágyásaiba az elsõ osztályosok. Az
együttmûködés célja, hogy ne csak a tantermekben,
könyvekbõl ismerkedjenek meg a természettel, az
élõvilággal, hanem kerüljenek közel hozzá. Ezért
évrõl évre számos alkalmat kerít az iskola és a város-
üzemeltetõ cég arra, hogy a gyerekek részt vegye-
nek hasonló programokon, melyek a környezettel
kapcsolatosak.



például szolgálhatnak másoknak, hogy
érdemes keményen dolgozni.

Négy évtized munkája

Dénes Györgyné több mint 4 évtizede
oktat a Sipkayban, múlt csütörtökön a
„Szakképzésért díjban” részesítették. –
Nagyon boldog és büszke vagyok, hogy a
Sipkay oktatója lehetek, errõl a 43 évrõl
sok kedves élmény és nehéz helyzet is

eszembe jut, akár a versenyek,
a mindennapjaink, ami

mind hozzájárult ahhoz,
hogy megkoronázza ez
a díj az eddigi tevé-
kenységemet – fogal-
mazott a Nyíregyházi
SZC Sipkay Barna
Technikum oktatója,
aki kiemelte, olyan

technikai és személyi
feltételek mellett tanulhat-

nak náluk az aktív és tehet-
séges diákok, hogy valóban szak-

maszeretõ munkaerõ válhat belõlük. Cél-
juk, hogy kvalifikált, piacképes tudással
rendelkezõ fiatalokat képezzenek, akik
megtalálják a számításaikat, s hogy Nyír-
egyháza munkaerõ-piaci igényeit kiszol-
gálják.

Pedagógusnap 2023. június 5.
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Díjátadó a szakképzési centrumban XI. Vármegyei Tehetségnap

Városi elismerések pedagógusnap alkalmából
Dévényi Zoltán, a RIDENS iskola nyugalmazott igaz-

gatóhelyettese, gyakorlati oktatásvezetõje kapta a „Nyír-
egyháza Kiváló Pedagógusa” „Margócsy Emil-díjat” a
városi pedagógusnapi ünnepségen, múlt csütörtökön.

– Mindig is úgy éreztem, hogy az iskolai évek, az ok-
tatás az ember életében meghatározó dolog. Köszönet
önöknek, hogy azt a hivatást választották, hogy tanítsák
a gyerekeinket – kezdte pedagógusnapi köszöntõjét dr.
Kovács Ferenc polgármester a Váci Mihály Kulturális
Központban, majd oktatásról, szakképzésrõl, munkahe-
lyekrõl, gazdasági fejlesztésrõl, fiatal családok támoga-
tásáról beszélt, s arról, készen vannak a tervek az intéz-
ményrendszer EU-s forrásokra alapozó további fejleszté-
sére. – A háttérben önök vannak és az oktatás. Nyíregy-
házának nagy erõssége, hogy kiváló munkát végzõ pe-
dagógusai vannak, akik tehetséges diákokat nevelnek.
Kívánom, hogy egy nagyon nehéz nap után is úgy gon-
dolják, ma sem tudnának jobb pályát választani! Peda-
gógusnak lenni örömteli és felemelõ dolog! – fogalma-
zott a díjátadón, melyen a három nyíregyházi tenor,
Gulácsi Tamás, Horváth Viktor és Tar Dániel adott ünnepi
mûsort az elismeréseket követõen.

Nyíregyháza Kiváló Pedagógusa
Nyíregyháza közgyûlése kitüntetéseket ítélt meg a ki-

válók között a legkiválóbbaknak. A „Nyíregyháza Kivá-
ló Pedagógusa” „Margócsy Emil-díjat” Dévényi Zoltán,
a Nyíregyházi RIDENS Gimnázium, Szakgimnázium,
Szakiskola és Kollégium nyugalmazott gyakorlati okta-
tásvezetõje részére adományozta a közgyûlés. Dévényi
Zoltán 1997-ben igazgatóhelyettesként kezdte munkáját
az iskolában. Az évek alatt többféle szakképzettséget is
szerzett, melyek segítették az iskolai lemorzsolódás csök-
kentése ügyében, illetve az egyéni tanulásmódszertan
kidolgozásában. Glosszárium címmel könyve jelent meg
a szakiskolákról, de mind a mai napig szakmai vezetõje
a „RIDENS Védõháló Nyíregyházán” nevû projektnek.

A RIDENS speciális iskola, ahová autisták, Down-kó-
ros fiatalok, testi és enyhe értelmi fogyatékossággal élõ

diákok járnak. Ma már nemcsak szakképzés, hanem gim-
náziumi osztály is mûködik az iskolában.

„A sikert nem adják ingyen”
– Sehol sem könnyû vezetõnek lenni – hangsúlyozta a

kitüntetett, Dévényi Zoltán –, a gyerekek itt is gyerekek,
ugyanazokat a csibészségeket követik el, mint máshol.
Képességeik nagyon eltérõek. Vannak, akik most éppen
érettségiznek a gimnáziumi osztályban. A sikert sehol
nem adják ingyen. Meg kell érte dolgozni a gyereknek
és a tanárnak is. Büszke vagyok arra – folytatta a peda-
gógus –, hogy rendre jó eredményeket érünk el országos
szakmai versenyeken, diákjaink mindig a döntõbe kerül-
nek. A gimnazisták az érettségi vizsgák után szokott
módon haladnak tovább az életben. Lesz, aki betanított
munkát talál, mások szociális intézményekben helyez-
kednek el, de vannak, akik a felsõoktatásba is eljutnak –
fogalmazott, majd hozzátette, a pedagógiai program a
RIDENS-ben – mely alapítványi iskolából tankerületi
intézmény lett – ugyanolyan, mint máshol, csupán az ok-

tatási módszerek eltérõek. Ehhez jön az egyéni gondosko-
dás, szinte minden gyerekhez másképp kell közelíteni.

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Közgyûlése továb-
bi öt pedagógus kiemelkedõ szakmai tevékenységét
ismerte el az „Oktató-Nevelõ Munkáért” „Vietórisz
József-díj” kitüntetéssel:
– Ilcsik Jánosné, a Gyermekek Háza Déli Óvoda Kert-
városi Csicsergõ Tagintézmény vezetõje, óvodapeda-
gógusa,
– Kapu Tiborné, a Nyíregyházi Bem József Általános
Iskola Herman Ottó Tagintézmény vezetõje, tanítója,
– Multné Dankó Ágnes, a Nyíregyházi Bárczi Gusztáv
Általános Iskola, Készségfejlesztõ Iskola, Kollégium és
EGYMI intézményvezetõje, gyógypedagógusa, tanfel-
ügyeleti és pedagógusminõsítési szakértõje,
– István János Zsoltné, a Nyíregyházi Arany János Gim-
názium, Általános Iskola és Kollégium Szõlõskerti An-
gol Kéttannyelvû Tagintézmény pedagógusa,
– Nagyné Balla Judit Marianna, a Nyíregyházi Köl-
csey Ferenc Gimnázium magyar nyelv és irodalom–
olasz nyelv szakos tanára.

A Nyíregyházi Szakképzési Centrum
múlt hét csütörtökön tartotta pedagógus-
napi ünnepségét, egyben díjátadóját. A
centrumba tartozó 10 iskola vezetõi, va-
lamint az ünnepelt pedagógusok, munka-
társak kaptak meghívást a központi kép-
zõhelyre, az Inczédy iskolába.

– A Szakképzési Centrum két díjat ho-
zott létre: a „Szakképzésért díjat”, mely-
bõl maximum hármat adunk át évente, ez
egy nagyobb pedagógusi életpályát
ismer el. A másik az „Elismerõ
Oklevél”, melyet 15-en ve-
hetnek át minden évben, s
pénzjutalommal is jár.
Idén 13 oktatónak, s egy
olyan dolgozónak, aki nem
oktatói munkakörben dol-
gozik, de munkája nélkü-
lözhetetlen a szakképzés-
ben, illetve a munkaszerve-
zet egy dolgozójának adjuk át.
Díjazzuk továbbá azokat a kol-
légákat, akik valamilyen országos ver-
senyre készítettek fel tanulókat és ott szép
eredményeket értek el – fogalmazott
Gurbánné Papp Mária, az NYSZC fõigaz-
gatója. A fõigazgató szerint fontos elismer-
ni a kollégák munkáját, hiszen ez egy
pozitív visszajelzést jelent számukra, s

Az Oktatási Hivatal Nyíregyházi Peda-
gógiai Oktatási Központ által szervezett te-
hetségnapi ünnepségén átadták az általános
iskolai és középiskolai kategóriában „Kivá-
ló Versenyzõ – Tehetség Díj” és „Kiváló
Felkészítõ – Tehetséggondozó Tanár Díj”
emlékplaketteket, okleveleket és különdí-
jakat az elmúlt két tanévben az Oktatási
Hivatal által meghirdetett országos felfutá-
sú tantárgyi versenyeken, továbbá nemzet-
közi, országos és vármegyei versenyeken
legeredményesebben teljesítõ tanulóknak.

A Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei
Kormányhivatal különdíjait Román István
fõispán, valamint Nyíregyháza Megyei
Jogú Város által felajánlott különdíjakat dr.
Kovács Ferenc polgármester adta át. Az
ünnepség keretében került sor az Oktatási
Hivatal Nyíregyházi Pedagógiai Oktatási
Központ által a 2022/2023. tanévben meg-
szervezett megyei tanulmányi versenye-
ken 1–3. helyezést elért tanulók díjazásá-
ra is. A díjátadások közötti szünetekben
felléptek a Nyíregyházi Kodály Zoltán Ál-
talános Iskola Napsugár Gyermekkara, a
Vikár Sándor Zenei Alapfokú Mûvészeti
Iskola és a Vásárhelyi László Alapfokú
Mûvészeti Iskola növendékei.

„Kiváló Versenyzõ – Tehetség Díj”:
Általános iskola: Borsi Attila (Vári Emil
Általános Iskola, Kisvárda)
Középiskola: Hanyu Norbert (Vásárosna-
ményi II. Rákóczi Ferenc Gimnázium)

„Kiváló Felkészítõ – Tehetséggondozó
Tanár Díj”:

Általános iskola: Reményi Józsefné (Vári
Emil Általános Iskola, Kisvárda)
Középiskola: dr. Buczkóné Rangoni Claudia
(Nyíregyházi Kölcsey Ferenc Gimnázium)

„Kiváló Versenyzõ – Tehetség Díj” –
Különdíj:

Kanalas József (Tiszadobi Széchenyi István
Általános Iskola és Alapfokú Mûvészeti
Iskola)

„Kiváló Felkészítõ – Tehetséggondozó
Tanár Díj” – Különdíj:

dr. Sarka Attila Gyuláné (Móricz Zsigmond
Görögkatolikus Óvoda és Kéttannyelvû
Általános Iskola, Mátészalka)

Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegye kü-
löndíjak:

Danka László (Báthory Anna Református
Általános Iskola és Óvoda, Nyírbátor)
Kovács Emília (Kisvárdai Bessenyei György
Gimnázium és Kollégium)

Nyíregyháza MJV különdíjak:
Dankó Rajmond (Nyíregyházi Arany János
Gimnázium, Általános Iskola és Kollégium
Zelk Zoltán Angol és Német Kéttannyelvû
Tagintézmény)
Obsitos Miklós (Nyíregyházi Arany János
Gimnázium, Általános Iskola és Kollégium)
Szabó Hunor Benedek (Nyíregyházi Mûvé-
szeti Szakgimnázium)
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Dr. Ulrich Attila (FIDESZ-KDNP) közel 30 esztendeje
él választott városában, Nyíregyházán. A történelemtu-
domány doktora 2014 óta alpolgármesterként dolgozik a
városért, 2022-ben pedig az idõközi önkormányzati vá-
lasztáson jelentõs többséggel választották meg az 1. szá-
mú kerület egyéni képviselõjévé. Azóta munkahelye, a
belváros egyben a képviselõi kerülete is.

Dr. Ulrich Attila 1994-ben diplomázott Debrecenben,
az akkori Kossuth Lajos Tudományegyetemen, majd rög-
tön Nyíregyházára érkezve két évtizedet töltött el a mú-
zeumi rendszerben. Eközben visszajárt az egyetemre óra-
adóként és doktori programok bírálójaként, 2001-ben avat-
ták a történelemtudományok doktorává. 2008 óta tagja
az akadémia köztestületének, az MTA Bolyai ösztöndí-
jas pályázatáért országos kitüntetést kapott, s rendszere-
sen publikál folyóiratokban, emlékkötetekben, részt vesz
konferenciákon – tehát a szakma továbbra is az élete
szerves része maradt.

Alpolgármester és képviselõ
Már a Kállay Gyûjtemény vezetõjeként kérte fel 2014-

ben dr. Kovács Ferenc polgármester az alpolgármesteri
tisztségre, amit akkor fõállásban, még nem közgyûlési
tagként töltött be. 2022-ben, a város díszpolgára, a néhai
kórházfõigazgató, dr. Adorján Gusztáv halálával megüre-
sedõ képviselõi helyért indult a városvezetõ koalíció, a
FIDESZ-KDNP pártszövetség támogatásával, s a júniusi
választáson az érvényes szavazatok 76 százalékával sze-
rezte meg az 1. számú, döntõen belvárosi kerület man-
dátumát. Így annak a területnek lett egyéni képviselõje,
ahol a mindennapjai is zajlanak, s ahová a gyermekei is
járnak iskolába.

„Sokan elérnek”
– A belváros minden településen kiemelt övezet, mely-

nek fontos a rendezettsége, hiszen a körzetben lakók
komfortja mellett az ide érkezõk sokszor itt szereznek
elsõ benyomást Nyíregyházáról. Sûrûn lakott részrõl van
szó, ahol az általános megoldandó feladatok szinte vi-
lágszerte ugyanazok: parkolási, közlekedési és csapadék-
víz-elvezetési kérdések, amikre hosszabb távon lehet
válaszokat adni, hiszen például a gépkocsik száma is
jelentõsen nõtt. Alpolgármesterként is sokan elérnek, de
képviselõként is igyekszem eljutni a lakóközösségekhez
és megoldást találni a felvetéseikre. Csak néhány példa:
a Kossuth utcai tömbbelsõben parkolás megoldása és asz-
faltozás, csatornatisztítás az Agyag utcán, a „piros ház”
udvarán így készült kerítés, és a szépen felújított „kiser-
dõk” környezetében az utcák egyirányúsítása is kérésre
történt. Apróságoknak tûnnek, de fontos, hogy nyitott szem-
mel járjak erre is koncentrálva a térségben, s meglássam,
meghalljam a feladatokat.

Jelentõs belvárosi fejlesztések
– A belváros kétségtelen elõnye, hogy sok, fontos vá-

rosi fejlesztés is ide koncentrálódik érthetõ módon. Az

Képviselõi sorozat:  1. választókerület: dr. Ulrich Attila

imént említett területen született játszótér csak a jéghegy
csúcsa, hiszen itt épült újjá az elmúlt bõ évtizedben a
Continental Aréna és a Váci Mihály Kulturális Központ,
valamint a Kölyökvár, elkészült a hiánypótló Eissmann
Uszoda és a Városi Jégpálya, csak a legjelentõsebbeket
említve. De természetesen érintette a körzetet a minden
óvodát és bölcsõdét felújító városi program, ezenkívül az
energetikai rekonstrukció más területei is, gondolva az
orvosi rendelõkre, s például a polgármesteri hivatalra és
az arénára is kerültek napelemek.

Utak, járdák, csomópontok
– A városvezetés elkötelezett a közúti infrastruktúra

felújításában is, a múlt évtized közepétõl vált teljesen
pormentessé a belváros, s ma már az összes ide vezetõ,

jelentõs forgalmat lebonyolító utca megújult, tavaly pél-
dául a Hunyadi. De ha emlékszünk, csak néhány eszten-
deje közlekedhetünk a Szegfû utcán négy sávon, s mi-
lyen természetessé vált ez a kényelem a belvárosi szû-
kület helyett. A felújítások, építések érintették a járdá-
kat, kerékpárutakat is, s nem állnak meg, hiszen most
zajlik a Belsõ körút – László utca balesetveszélyes ke-
resztezõdésének átalakítása jelzõlámpásra, s az idén a
Ferenc körúton is várható járdarekonstrukció.

Zöld környezet
– A választókörzethez tartozik a Bujtosi Városliget,

mely az évek során újra méltó és közkedvelt pihenõhe-
lyévé vált a nyíregyháziaknak, részben a Zöld Város prog-
ram egyik elemeként, mely a Pazonyi teret is magában
foglalta. A zöldítés egyébként is szívügyem, rengeteg
faültetésen veszek részt, a belváros virágos szépsége meg-
kérdõjelezhetetlen, sok energiát fektet bele a NYÍRVV
Nonprofit Kft., pedig ez egyre nehezebb a szélsõséges
idõjárás miatt. Szívesen emelem ki, mert a megszületé-
sénél én is bábáskodtam, hogy a Hõsök terén az ország

egyik legszebb, legkülönlegesebb Nemzeti Összetarto-
zás Emlékmûvét avattuk fel nemrégiben.

Kultúra, rendezvények, fiatalok
és idõsek

– Alpolgármesterként több területet is viszek, az egyik
a kulturális szféra. Büszkék lehetünk rá nyíregyháziként,
hogy a közönség mellett a szakma is elismeri az intéz-
ményrendszerünket, hiszen minõsített intézmény lett a
VMKK és a könyvtár egyaránt, elõbbi egy esztendõben
átlépve a félmilliós nézõszámot, utóbbi a beiratkozói
számát 6-ról 16 ezerre növelve. A Jósa András Múzeum

az Év Múzeuma is volt, s jelentõs kiállításai (Seuso-kin-
csek, Munkácsy, Rippl-Rónai, Szinyei Merse Pál), orszá-
gos tetszést arattak. A Kulturális Negyed felújított épüle-
tébe költözött Kállay Gyûjtemény is elnyerte a látogatók
és a szakma rokonszenvét, tavaly különdíjat is kapott,
míg a városi pályázattal felújított Sóstói Múzeumfalu át-
lépte a 100 ezres évi látogatószámot. Ami a rendezvé-
nyeket illeti, a Covid idõszak után kezd visszatérni régi
népszerûségük és látogatottságuk. Sõt, a disznótoroson
februárban rekord született, a tavalyi Tirpák Fesztivál már
háromnapos volt, s még sorolhatnánk. Nem véletlen, hogy
Nyíregyháza elnyerte a Kulturális Turizmus díjat is, egy
civil szervezettõl. A külkapcsolatokért is felelõs vagyok,

öröm a kiterjedt nemzetközi kapcsolatrendszerünk, me-
lyet a turizmus is kamatoztat. Emellett a fiatalság és az
idõsek képviselõivel is folyamatosan tartom a kapcsola-
tot. Elõbbiek kérését például a kezdeményezésemre lét-
rehozott Ifjúsági Kerekasztalon meghallgatva szervezzük
az események fellépõinek egy részét, s az a cél, hogy
nívós munkahelyeket teremtve egyre többen képzeljék
el közülük itthon az életüket. Az Idõsügyi Tanács alelnö-
keként is jelzem, kiemelten törõdünk a szépkorúakkal,
akiknek rengeteg programot indítottunk, gondolva a Me-
séld el... és az Alkotó idõsek pályázatokra, a sporttalál-
kozóra, a világnapi közös sétára, a Mozdulj Nyíregyhá-
za! több elemére, illetve a karácsonyi ajándékcsomagra.
Számunkra minden generáció fontos!

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

Dr. Ulrich Attila (FIDESZ-KDNP)

Az Eissmann Városi Uszoda „csak” egy az utóbbi évek
jelentõs, látványos fejlesztései közül

A belvárosi kerület rendben tartott infrastruktúrájának
egy legutóbb megújult szakasza a forgalmas Hunyadi

utca

A városkép fontos eleme a természetes szépség: a
virágosításra sem lehet panasz

Az úgynevezett „kiserdõk” igazi pihenõhellyé vált a
rekonstrukcióval, s a forgalmat is szabályozták körülötte
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Megújult a rozsrétszõlõi bekötõút az ipari park felé
A gazdaságfejlesztést és a munkaerõ-mobilitás ösztön-

zését szolgáló közlekedésfejlesztés céljára pályázott
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata. Egy
TOP-os pályázaton nyert 600 millió forint, százszázalé-
kos, vissza nem térítendõ támogatást a rozsrétszõlõi be-
kötõút felújítására. Az ünnepélyes projektátadó rendez-
vényre múlt héten került sor a polgármester és az építõk
képviselõinek jelenlétében.

A város fejlõdése szempontjából kiemelten fontos a
helyi gazdaságfejlesztés, melynek alapvetõ célja az üz-
leti infrastruktúra fejlesztésén túl a helyi vállalkozások
támogatása, beruházások vonzása, a foglalkoztatottság
növelése. Ezt segíti mások mellett a rozsrétszõlõi bekö-

tõút felújítása is, mely az ütemezés szerint, május 22-én
sikeresen lezárult.

Szükség volt a fejlesztésre
– Tavaly április 11-én került sor a munkaterület átadásá-

ra, és mostanra elkészült ez a teljesen felújított út. Aki járt
itt korábban, láthatta, hogy elég keskeny volt és rossz álla-
potú. Most ezt megoldottuk. Szükség is volt erre a fejlesz-
tésre, mert itt mind a személy-, mind az áruforgalom na-
gyon nagy, és szerintem ezután még nagyobb lesz. Nem
kell bemenni majd a lámpáig a felüljárón, és visszajönni a
régi 4-es úton, hanem közvetlenül a 4-es fõútról érkezhet-
nek a kamionok, vagy akár a személygépkocsik is. Ezzel

a lépéssel is tovább tudtuk vinni az ipari park fejlesztését
– nyilatkozta dr. Kovács Ferenc polgármester.

Jelentõs a forgalom
A megújított szakaszon nemcsak az ipari tehergépjár-

mû-forgalom jelentõs, de sokan járnak ezen az úton mun-
kába. Emellett – ahogy a városrész önkormányzati kép-
viselõje, Vassné Harman Gyöngyi elmondta –, a csalá-
dok ezen az úton viszik óvodába a gyerekeiket, sõt a
Volánbusz járatai is közlekednek erre.

– Ez az út bemegy a körforgalomig, ez közel egy kilo-
méteres útszakasz. Készült egy buszöböl és felújítottuk a
vasúti átjárót. Az Érpataki-fõfolyást átívelõ hidat és a csa-
padékvíz-csatorna hídját is rendbe kellett hozni. Innen, a
4-es útról az ipari park mindegyik cége most már jó kö-
rülmények között elérhetõ. Sokkal jobb ez az út, mint a
régi 4-es, viszont ha a városból érkeznek – fõleg a sze-
mélyautók –, akkor ott kell jönniük, de annak a felújítá-
sára is van egy tervünk a következõ évekre – folytatta
tájékoztatóját a programról a polgármester.

A 100 százalékban támogatott, 600 millió forint értékû
TOP-os pályázat kivitelezésre kiírt közbeszerzési eljárá-
sának nyertese a Colas Út Zrt. lett. A fejlesztés mûszaki
ellenõrzését a Dankó és Fia Mérnöki Iroda látta el. A
felújítás az ipari parkos körforgalomtól a Marso Kft., illet-
ve a Lukoil benzinkút csatlakozásáig tartott az elmúlt
egy esztendõben.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Ipari park-fejlesztés, környezetvédelmi szempontokkal
Már az elõkészületek is a fenntarthatóság és monitoring jegyében zajlanak

Tízmilliárd fölé nõtt tavaly az iparûzésiadó-bevétel,
és az ipari parkos fejlesztések következtében ez néhány
év múlva megduplázódhat, ami komoly jövõt vázol fel
Nyíregyháza számára – nyilatkozta szerkesztõségünknek
a májusi közgyûlés egyik napirendi pontjából kiindulva
dr. Kovács Ferenc. A polgármester hozzátette, az ország
egyik legjelentõsebb beruházási övezetének számító te-
rület elõkészítését is a környezetvédelmi szempontok
maximális figyelembe vételével kezdték el.

– Soha nem volt Nyíregyháza költségvetésének ilyen
jelentõs mérlegfõösszege, ráadásul úgy, hogy 2013-tól,
tehát a ránk hagyott óriási adósságállománytól való meg-
szabadulás óta nincs hiány, és hiteleket sem vettünk fel –
reagált dr. Kovács Ferenc a májusi közgyûlés 2022-es költ-
ségvetésre visszapillantó napirendje kapcsán. A polgár-
mester hozzátette, legyûrtük a hiteleket, s az elmúlt 12
évben úgy sokszorozódott az iparûzésiadó-bevétel, hogy
közben megmaradt a pénzügyi stabilitás, a rengeteg lát-
ható fejlesztés mellett.

Az adóbevétel tágabb mozgásteret ad

– Az idegenforgalmi adó százmillió forint fölé
nõtt, ami a turisztikai ágazat növekedését
mutatja, és rekordot döntött az
iparûzésiadó-bevétel is, ami 2022-ben
több mint tízmilliárd forint volt. Csak
képzeljük el, ha eleve nem csõdközeli
helyzetbõl indulunk egy bõ évtize-
de, s régóta olyan bevétele lenne a
városnak, mint Gyõrnek, Székesfehér-
várnak, mi mindent tudtunk volna
pluszban megvalósítani... De néz-
zünk elõre, az ipari parkos fejleszté-
sek következtében ez a mostani is
megduplázódhat néhány év múlva,
ami komoly jövõt vázol fel Nyíregy-
háza számára. Így a város saját erejé-
bõl tud biztonságosan, elõre kalkulál-
tan, sokkal nagyobb volumenben ter-
vezni és megvalósítani fejlesztéseket – persze soha nem
mondva le a pályázati támogatásokról – tette hozzá.

A munkahelyteremtés ma is alapfeladat

– Óriási eredményt ért el Nyíregyháza a munkanélkü-
liség alakulásában is az elõzõ 13 évben, s jó eséllyel a
trend folytatódhat, de ehhez nagyon szükséges az új, szín-
vonalas munkahelyeket teremtõ ipari park fejlesztési prog-
ramunk, ami gõzerõvel zajlik – gondoljunk csak az
Electrolux bezárásról szóló, nagyjából 600 munkahelyet
érintõ döntésére. Mindez az egyik alapfeltétele annak,
hogy biztonságos, kiszámítható környezetet teremtsünk a
nyíregyháziaknak. Ne felejtsük, a 2019-ben a közgyûlés-
ben egyhangúlag elfogadott beruházásösztönzési straté-
giánk alapja, hogy a fiataloknak is adjuk meg a lehetõsé-
get, ha akarnak, jöjjenek haza, s a jövõjüket tervezzék
itthon. Ehhez kellett ez a 12-13 év, mert erre akkoriban
esély sem volt!

Modern ipari park születik

– Az volt a kiindulópont, hogy legyenek színvonalas
munkahelyeket biztosító beruházások minél nagyobb
számban. Volt egy 127 hektáros ipari parkunk, ami mai
szemmel nézve nem is biztos, hogy modernnek nevezhe-
tõ. Ez most ténylegesen ipari parkká válik. Januárban alá-
írtuk a komplex tervezésérõl szóló szerzõdéseket, ami tar-

talmazza a közmûveket, informatikai hálózatot, utakat.
Vásároltunk jelentõs kormányzati támogatással eddig több

mint 500 hektárt, de ha minden jól megy, ez el-
érheti a nagyjából 650-et, mert vannak még

folyamatban tárgyalások. Ez azt jelenti,
hogy egy 750 hektáros beruházási te-

rületünk lesz, ami az ország egyik leg-
jelentõsebbje. Elvégeztük a szüksé-
ges régészeti, talajmechanikai,
lõszermentesítési vizsgálatokat,
ami egy befektetõnek elsõ körben
szükséges. Ezért is van már két
nagybefektetõnk.

Kiváló logisztikai
adottságok

– Elsõ körben úgy vásároltunk 423
hektárt, hogy abból már 100-at el is

adtunk. A dél-koreai, elektromos jármûvekhez és eszkö-
zökhöz szeparátorfilmet gyártó W-Scope a sztráda túlol-
dalán építkezik egyre látványosabban, illetve egy BMW-
beszállító német cég, a Boysen ezen az oldalon. Ezzel
maximálisan kihasználjuk az egyedi adottságot, hogy az
M3-as autópálya egyik szakasza tulajdonképpen az ipari
parkunk „belsõ útjává” vált... A mostani Electroluxnál ott

** Azok a KKV-k, melyeknek mérlegfõösszege legfeljebb 4 milliárd forint, a HIPA 50%-át
fizették 2020 és 2022 között, a covidos idõszakban. Ezért 2023-ban már 12,5 milliárd forint
bevétellel számolunk.

* A településre vonatkozó relatív mutató értéke: a nyilvántartott álláskeresõk a munkaválla-
lási korú népesség százalékában. A munkavállalási korú népesség a KSH népszámlálási,
ill. népességnyilvántartási adataiból származik, mely az elõzõ év január 1-jei állapot sze-
rint 15–64 éves férfiak és 15–64 éves nõk létszámát tartalmazza. (Forrás: Nemzeti Foglal-
koztatási Szolgálat)

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

Tudatos tervezés, természetvédelemmel

Az önkormányzat a Nyíregyházi Ipari Park fejlesztése során kiemelt fi-
gyelmet fordít a környezetvédelmi és fenntarthatósági elvárásoknak törté-
nõ megfelelésre – szögezte le kérdésünkre dr. Podlovics Roland.

A gazdaságfejlesztésért felelõs alpolgármester jelezte, az elmúlt idõszak-
ban jelentõs közérdeklõdés mutatkozott a magyarországi ipari parkokba
betelepülõ gyártóegységek környezettudatos mûködése, kiemelten a deb-
receni fejlesztések kapcsán az akkumulátorgyártással foglalkozó befekte-
tések mûködése során felmerülõ környezetterhelés vonatkozásában.

Mindent megelõz az alapállapot-rögzítés

Nyíregyháza hozzáállása a kezdetektõl tudatos, hiszen az önkormány-
zat megbízásából az alábbi dokumentumok készültek már el, az alapálla-
pot rögzítése jegyében:

– Ipari park kialakítására vonatkozó Elõzetes Vizsgálati Dokumentáció
(EVD) – 2022. május.

– Nyíregyháza külterületi 323+100 ha nagyságú terület (Talaj- és
talajvízszennyezettséggel kapcsolatos alapállapot-felmérés) 2022. április-
május.

Komplex Fenntarthatósági Intézkedési
Keretrendszer

Az önkormányzat a fentiek mellett a Nyíregyházi Ipari Park fejlesztésé-
hez kapcsolódóan Komplex Fenntarthatósági Intézkedési Keretrendszert kí-
ván létrehozni és mûködtetni, mely az alábbi fõbb elemeket tartalmazza a
teljesség igénye nélkül:

Monitoring rendszer kiépítése (szennyvíz, talajvíz, levegõtisztaság): Az
önkormányzat az ipari parki közterületen, általa üzemeltetett mintavételi
pontokat kíván kiépíteni a betelepülõ gyárak kibocsátott szennyvizének
(valamennyi kibocsátási ponton), illetõleg az ipari park talajvizének folya-
matos ellenõrzésére (rendszeres, szúrópróbaszerû mintavételek). A minták
laboreredményei a jövõben összevethetõek a talaj- és talajvízszennye-
zettséggel kapcsolatos alapállapot-felmérés adataival, illetve a szennyvíz-
kibocsátási pontok folyamatos ellenõrzése a szennyvíztisztító telepek üzem-
biztonsági kockázatait csökkenti. A vizsgálati eredményekrõl idõszakos
(havi, negyedéves) jelentéseket kívánunk készíteni, mely jelentések a la-
kosság számára elérhetõek lesznek. A rendszer részét képezi a komplex
automata levegõminõség mérõállomás telepítése és jövõbeni üzemelteté-
se, valamint országos hálózatba történõ bekötése, biztosítva ezzel az ered-
mények társadalmasítását.

Humuszgazdálkodás: Együttmûködve a betelepülõ vállalkozásokkal, a
beruházáshoz kapcsolódóan kitermelt humusz mélyfekvésû közterületeken
történõ hasznosítása. Ehhez kapcsolódóan a város zöldfelületeinek növelé-
sére irányuló program megvalósítása. A kapcsolódó hatósági egyeztetések
e tárgykörben folyamatban vannak.

Tisztított szennyvízbõl nyert „ipari víz” felhasználási kötelezettség: A
nagy vízigénnyel rendelkezõ beruházók felé kötelezõ elvárás, hogy az ivó-
víz helyett „ipari víz” kapacitás kerüljön felhasználásra a gyártási tevé-
kenység során. Emellett vizsgálandó a gyártás során elpárolgásra kerülõ víz
technológiai visszaforgatása (pl.: kondenzáció útján).

Kiegészítõ alapállapot-felmérés elvégzése: A keretrendszer kidolgozása
során szükség szerint kiegészítõ alapállapot-felmérések elvégzése.

Kapcsolódó kommunikáció és társadalmasítás: Az ipari park fejlesztésé-
hez, a megvalósuló beruházásokhoz kapcsolódó kommunikáció, valamint
a keretrendszer lakosság felé történõ bemutatása a társadalmasítás jegyé-
ben.
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A dél-koreai, nemrégiben az „Év Új Beruházója” díjjal kitüntetett W-Scope beruházása hónapok óta zajlik a
sztráda egyik oldalán

Dr. Kovács Ferenc polgármester

az iparvágány, a másik oldalon fontos vasúti fõvonal ha-
lad, s erre húzódik a 4-es fõút, melynek Debrecenig törté-
nõ négysávosítása tervezõi szinten nagy erõkkel folyik, a
nyomvonal kijelölése már meg is történt. Összességében
ezek egyedi logisztikai adottságok, amellyel nagyon ke-
vés ipari park rendelkezik. Ráadásul mindezt úgy tervez-
zük, hogy a város közlekedését minimálisan terhelje, hi-
szen a város szélén van. Eközben a nyugati elkerülõ to-
vább építésének szintén folyik a tervezése, hogy a nagy-
körút befejezését követõen – mely szintén most történik
– rendelkezésre álló belsõ körgyûrû után legyen egy kül-
sõ is, bõ 60 kilométeres hosszúsággal.

Zöld gondolkodás e téren is

– Az ipari park fejlesztéséhez mindezek elengedhetet-
lenek, de mi az egészhez máshogy kezdtünk hozzá. A
környezetvédelem, illetve a különbözõ kibocsátási érté-
kek, környezetterhelések kontrollját az elejétõl elindítot-
tuk, már tavaly készítettünk felméréseket. Ez már eleve
jó pozíciót ad a befektetõi tárgyalásokhoz is. S más az a
helyzet, amikor nemcsak beszélünk róla, hanem be is tud-
juk mutatni, hogy mi mit végeztünk el, és mit várunk a
befektetõktõl annak érdekében, hogy ne csak színvona-
las, korszerû munkahelyeket biztosító, stabil, hosszú távú
munkahelyek legyenek, hanem a környezetvédelmi szem-
pontok is érvényesüljenek.
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Háromezer adag lakodalmi ételt fõztek a Sóstói Mú-
zeumfaluban a pünkösdi hétvége szombatján, az I. Kap-
pan- és Lakodalmas Fesztiválon. Hagyományteremtõ szán-
dékkal indította útjára újabb gasztronómiai eseményét a
skanzen, karöltve a Master Good cégcsoporttal.

Az ünnepélyes megnyitón dr. Kovács Ferenc, Nyíregy-
háza polgármestere és idõsebb Bárány László, a Master
Good cégcsoport tulajdonosa köszöntötte a már korán ér-
kezõket.

– Itt vagyunk a múzeumfaluban, amit négy évvel ez-
elõtt egy 900 milliós felújítással teljesen újjá varázsol-
tunk. Ez azt jelenti, hogy nemcsak a régi, szép épületek
állagmegõrzését stabilizáltuk, hanem sétányokat építet-
tünk, raktárakat, irodákat, színpadot. Minden feltétel
adott, hogy ide nagyrendezvényeket hozzunk, és el is
kezdtük a gasztronómiai fesztiválokat. De Kappan- és
Lakodalmas Fesztivál még nem volt, ez az elsõ, és remé-
lem, hogy ugyanolyan sikeres lesz, mint a többi – mond-
ta el dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere.

Elsõ szóra jöttek

Háromezer adag lakodalmi ételt fõztek az eseményen, a
Master Good Kft. termékeire alapozva, a barabási iskolaud-
varon kínálták a gõzölgõ húslevest és a kappanpörköltet.
A Master Good cégcsoport és a Bárány család több mint
116 éve a magyar baromfiszektor meghatározó tagja.

– A legfontosabb és a legjelentõsebb tevékenységünk
itt van Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyében. 46 telepü-
lésen 54 telephellyel vagyunk jelen. Elsõ szóra jöttünk,

I. Kappan- és Lakodalmas Fesztivált tartottak,
hagyományteremtõ szándékkal

amikor megkaptuk a lehetõséget Nyíregyháza városától,
hogy egy közös, együtt szervezett rendezvényen, a Kap-
pan- és Lakodalmas Fesztiválon vegyünk részt. Mi ennek
a mostani hagyománynak tartalmas folytatói szeretnénk
lenni – emelte ki id. Bárány László, a Master Good cég-
csoport ügyvezetõ-tulajdonosa.

Mesterségbemutatók, lovaskocsikázás, valamint igazi
falusi vásár mellett egy régi népiskolai tanítási órának is
részesei lehettek a skanzenbe látogatók. A Tirpák por-
tán, a baromfiudvarban találkozhattak a tanyasi csirkék
és kappanok különbözõ fajtáival. Az I. Kappan- és Lako-
dalmas Fesztiválon bemutatták a Kárpát-medence me-
nyekezõ ruháit, melyben helyet kapott a csodás ajaki
menyasszonyi öltözet is, ezt követõen pedig részesei le-
hettek a résztvevõk egy valódi ajaki lakodalmi mulat-
ságnak.

Ajak község volt a kiválasztott
– Az I. Kappan- és Lakodalmas Fesztiválon a Sóstói

Múzeumfalu nemcsak mint helyszín, hanem igen aktív
szervezõ is volt. Hiszen a nagyon finom Master Good
ételek, a kappanpörkölt és -leves mellett fontos volt az,
hogy az igazi falusi lakodalmak hagyománya megeleve-
nedjen, ebbõl a vármegyébõl, ami rengeteg etnikumot,
csodálatos falvakat, gyönyörû népviseleteket adott, Ajak
községet választottuk ki, ami nagyon reprezentatív vise-
letében és szokásaiban egyaránt – tette hozzá Baloghné
Szûcs Zsuzsanna, a Sóstói Múzeumfalu területi múzeum-
igazgatója.

A délután során a színpadon a CimbaliBand és a Swing
a’la Django zenélt, és kihirdették a Master Good kap-
panszépségverseny és rajzverseny eredményét is. A ren-
dezvényre sok érdeklõdõ látogatott el, a szervezõk re-
mélik, hagyomány válhat a Kappan- és Lakodalmas Fesz-
tiválból.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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Hõsök Napja:  Három helyszínen
tisztelegtek Nyíregyházán

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata megemlékezéseket tartott a Hõ-
sök Napja alkalmából május 28-án, vasár-
nap.

A háromhelyszínes tiszteletadás-sorozat
a Hõsök temetõjében kezdõdött  délelõtt
11 órától, ahol a Himnuszt követõen Bajnay
Kornél önkormányzati képviselõ és Vantal
Zsolt ezredes, a 2. vitéz Vattay Antal Terü-

letvédelmi Ezred parancsnoka mondott be-
szédet. A megemlékezés elsõ helyszínén
közösen imádkoztak, majd koszorúkat he-
lyeztek el.

Ezt követõen délben a Hõsök terén foly-
tatódott a koszorúzás az I. világháborús
emlékmûnél, majd 13 órától az Északi te-
metõben, a II. világháborúban hõsi halált
halt nyíregyházi katonák emlékmûvénél
helyezték el az emlékezés koszorúit.

Bezárt a Kalamáris Vendéglõ
Tímár Sára és zenekara fellépésével,

valamint Varró Dániel József Attila-
díjas költõ rendhagyó irodalomórájá-
val búcsúzott közönségétõl a Kalamá-
ris Vendéglõ, a Sóstói Múzeumfalu szo-
katlan díszletek közé megálmodott ki-
állítása.

A tervezetthez képest négy nappal
késõbb, június 4-én zárt be a Petõfi az
étlapon címû idõszaki kiállítás a Sós-
tói Múzeumfaluban. A vendéglõi dísz-
letek közé megálmodott, igen különle-
ges tárlat a költõ születésének 200. év-
fordulója alkalmából született meg, a
Nemzeti Kulturális Alap Petõfi 200 Ide-
iglenes Kollégiuma anyagi támogatásá-
nak köszönhetõen.

A kiállítás egyik fontos célcsoportját

azok az általános és közép-
iskolai tanulók képezték, akik
a tananyag részeként talál-
koznak a néprajzi ismerete-
ket is igénylõ klasszikus köl-
teményekkel. Ezért külön
öröm, hogy a szokatlan tár-
lat meghívást kapott a Petõfi
Irodalmi Múzeum által koor-
dinált Petõfi-utak elnevezésû
programba. Ennek keretében
Nyírmártonfalvától Budapes-
tig, sõt a felvidéki Királyhel-
mecig mintegy 1200 tanuló is-
merkedhetett meg a kiállítással tárlatve-
zetések és múzeumpedagógiai foglalko-
zások segítségével.

A különleges tárlatot különleges
programokkal búcsúztatta a Sóstói Mú-
zeumfalu. Május 28-án Tímár Sára és
zenekara adott nagy sikerû koncertet,
ahol népdallá vált Petõfi-verseket szó-
laltattak meg. Míg május 29-én az or-
szág egyik legnépszerûbb kortárs köl-
tõjét, Varró Dánielt látta vendégül a sós-
tói skanzen, aki a búcsúzó Petõfi-kiál-

lításban rendhagyó irodalomórát
tartott a nyíregyházi Jókai Mór Re-
formátus Általános Iskola 5. c osz-
tályának. A József Attila-díjas költõ
látogatása azért volt különösen iz-
galmas, mert Petõfi Sándor címû
verse olvasható volt a kiállításban,
illetve portréja is helyet kapott a Ka-
lamáris Vendéglõ fiktív „büszkeség-
falán”. A fikcióból valóság lett.

(x)
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Rák Zoltán rendezi a Maggi és Lillemor kamaradarabot
A Móricz Zsigmond Színház színmûvészét emellett több elõadásban is láthatjuk a nyár folyamán

Rendez, játszik, mindemellett minél többet szeretne
együtt lenni családjával: feleségével és két kisfiával. Ez
utóbbit nem oly könnyû megszervezni, hiszen Rák Zol-
tán a Móricz Zsigmond Színház legfoglalkoztatottabb
mûvészei közé tartozik.

Beszélgetésünk apropóját a június másodikán – még
kevésbé megszokott helyen, a Szindbád Színháztörténeti
Rendezvénytér színpadán – bemutatott Maggi és Lillemor
adta, de természetesen idei szerepeit sem hagytuk ki.

– Számon tartod rendezéseidet?
– Nem nehéz. A „hivatalos” rendezéseim közül ez a

harmadik, emellett amatõr színtársulatok elõadásainak
voltam még rendezõje. Az elsõ az Arany János tiszteletére
színpadra állított Arany-metszés, ami abszolút saját prog-
ram, de lehetõséget kaptam arra, hogy színházunk MÛvész
Stúdiójában próbáljuk, ahol be is mutattuk. A második egy
budapesti elõadás: a Gózon Gyula Színház igazgatónõje
kért fel a Déryné hadmûvelet megrendezésére, mert látta
korábban azt az elõadást, amit a kékcsei amatõr társulat-
tal valósítottunk meg.

–  Érdekel a rendezés?
– Igen, nagyon! Egyrészt olykor jó dolog másfélét csi-

nálni, egy kicsit kiszakadni a színészetbõl, másrészt a ren-
dezés is a szakmánkhoz tartozik, bár más oldala a szín-
házmûvészetnek. Nagyon nagy felelõsség, egészen más
jellegû, rendkívül összetett munkát jelent. Nehéz és komp-
lex, de abszolút izgalmasnak tartom. Természetesen még
sok mindent kell tanulnom, hogy rutint szerezzek.

– Ha lehetõséged adódik, szívesen rendezel a jövõben is?
– Meglátjuk, mi lesz még... De igen!
– Mire számíthat a közönség a Maggi és Lillemor elõ-

adáson?
– Én úgy egy esztendeje foglalkozom ezzel a színda-

rabbal, meglátjuk, hogy amit elképzeltem, miként valósul
meg. Szerintem jó úton haladunk. Abszolút vígjáték, vagy
inkább komédia, tehát humorra bizton számíthat a közön-
ség. Van persze mélysége is – mi is tettünk pluszban hoz-
zá a próbafolyamat során. De a lényeg a humor. Ugyan-
akkor nagyon bájos megoldások; jó, ízléses és sokrétû
zene; s legfõképpen kiváló színészi alakítások jellemzik.
Két kultikus, Jászai Mari- és több más díjjal elismert szín-
mûvésznõ, Pregitzer Fruzsina és Szabó Márta a címsze-
replõk. Nagyon hálás vagyok, hogy velük dolgozhatok,
ötleteikbõl, rutinjukból magam is tanulok.

– A feleséged, Szakály Viktória az elõadás koreográfu-
sa, akit itt, a Móricz Zsigmond Színházban ismertél meg
jó néhány évvel ezelõtt. Kézenfekvõ volt a választás?

– Amikor felmerült, hogy szükség lenne koreográfusra,
adta magát, hogy Viktória legyen, igazgató úr is õt java-
solta. Egyértelmû, hogy õ az, akivel külön, a próbáktól
függetlenül is tudok dolgozni, ez a legegyszerûbb és leg-
nagyszerûbb megoldás.

– A mögöttünk álló évadban a továbbjátszásokon (Idét-
len idõkig és Augusztus Oklahomában) túl négy bemuta-
tód volt: a Spamalot, avagy a Gyalog galopp, a Ma este
megbukunk, a Teljesen idegenek és a Frankenstein. Nem
kevés feladat…

– Sûrû az évad, bõven volt és van is mit csinálni. Bár
igazából így telnek az éveim már jó ideje. Elõnyei mellett
hátránya, hogy sajnos szinte sosem vagyok otthon... A Ma
este megbukunk és a Teljesen idegenek két olyan színda-
rab, amely közel áll hozzám több szempontból is. Kifeje-
zetten élveztem mindkettõt. Az elõbbi felhõtlen komédia,
amely egyben nagy színészi technikát igényel a szerep-
lõktõl. A Teljesen idegenekben pedig el tudtam mélyülni,
mint ember, hiszen olyasvalakit kellett megformálnom, aki
és amilyen én nem vagyok.

Azért is nagyon jó dolog a színészet, mert eljátszha-
tunk bárkit. Bár nem leszek például orvos, mégis átgon-
dolhatom, milyen az õ élete, vagy éppen egy sírásóé –
mint a Hamletben. Ezek igazán izgalmas dolgok. Az sem
mellékes, ha a színész érzi, hogy egy adott szerepben si-
kere van.

– Több felkészülést igényel, ha habitusodtól távol álló,
esetleg nem kedvelt figurát kell megformálnod? Nehe-
zebb vagy inkább érdekesebb feladat?

– Nehezebb vagy sem, igazából nem dönthetõ el. Ese-
temben annyi bizonyos, hogy több felkészülést igényel.
Próbálok belemélyedni, belelátni helyzetébe, viselkedé-
sébe, gondolatvilágába. A Teljesen idegenekben megfor-
mált szereplõ énje abszolút nincs meg bennem, bár el tu-
dom képzelni. Eleinte tudat alatt eltartottam magamtól,
nehezen tudtam vele azonosulni, de aztán szépen lassan
mûködni kezdett, majd egyre közelebb került hozzám. A
szerep által talán én is változom, sokkal jobban belelátok
másokba, tudok fejlõdni színészként éppúgy, mint a sze-
mélyiségemben.

– A Frankensteinhez hasonló elõadást talán évtizeden-
ként sem láthatunk Nyíregyházán, de megkockáztatom,
másutt is alig. Kár lett volna, hogy ha kimarad. Szerin-
ted?

– A Frankenstein egy kortárs színpadi kurzus volt szá-
munkra, olyasmit csinálhattunk, amit nem szoktunk. Nem
is tudom pontosan megnevezni, talán ez az összmûvészet.
Mindannyian sokat tanultunk és profitáltunk a próbafo-
lyamat és az elõadások során. Ilyen stílusú elõadást való-
ban nem nagyon szoktak vidéki színházakban játszani,
színészként ezért is nagy kihívás mind a mai napig. Min-
den elõadás elõtt újra próbálni kell, mert nagyon tûpon-
tosnak, élesnek kell lennie a mozgásnak és a szövegnek
egyaránt. Kérdés, hogy a közönség mindezt mennyire ve-
szi észre. Van egy réteg, õk nagyon szeretik ezt az elõ-
adást!

– Hogyan összegzed ezt az évadodat?
– Messzinek tûnik a vége, még nincs idõm értékelni.

Elõbb túl kell lennem rendezõként a Maggi és Lillemoron,
majd színészként felújítjuk az Idétlen idõkig vígjáték-mu-
sicalt, melyet itthon június 8-án mutatunk be a nagyszín-
padon, utána pedig Debrecenben vendégszerepel.  Aztán
az Augusztus Oklahomában következik június 15-én egy
elõadásra, és jön a Delila elõbemutató a Rózsakert Sza-
badtéri Színpadon július 1-én, négy év kihagyás után. Any-
nyira sûrû még!

Már nagyon várom a szünetet, hogy együtt lehessek a
családdal, kell a velük töltött idõ, egy kis kikapcsolódás.
Utána ismét fõszerepet kap életemben a színház, biztató-
nak tûnik a következõ évad is – remélem, kicsit több sza-
badidõvel...                                   (Szerzõ: Kováts Dénes)
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Képviselõi fogadóórák

Jeszenszki András (5. sz. vk. önk.
képviselõje) fogadóórát tart.

Idõpont: június 5., 17.00–19.00 óra
között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.

Smidt Ferenc (4. sz. vk. önk.
képviselõje) fogadóórát tart.

Idõpont: június 5., 17.00–19.00 óra
között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.
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ITF verseny a MARSO Tenisz Centrum szervezésében

Idõsek Akadémiája
Nõgyógyászati kórképek és kezelési lehetõségei

idõskorban
Elõadó: dr. Pap Károly osztályvezetõ fõorvos,

SZSZBMK – Jósa András Oktatókórház.
Idõpont: június 8. 14.00 óra.

Helyszín: Nyíregyházi Szociális Gondozási Központ
Nappali Ellátó Centrum, Nyíregyháza, Õz u. 16.

A MARSO Tenisz Centrum elsõ alkalommal szervez nem-
zetközi mérkõzéssorozatot. A június 4-e és 11-e között
megrendezendõ, 15.000 dollár összdíjazású verseny az ITF
MEN’S WORLD TENNIS TOUR nyíregyházi állomása.
A sportesemény célja, hogy a MARSO Tenisz Centrum a
nyíregyházi teniszkedvelõknek és az utánpótlás számára
is rangos mérkõzéseket biztosítson, testközelbõl.

A MARSO Tenisz Centrum Egyesület 2017 év végén az-
zal a céllal vette át a tenisz club üzemeltetését, hogy Nyír-
egyháza a tenisz világában is kivívja az országos hírnevet.
Az átvétel óta folyamatosan azon dolgoznak, hogy a vár-
megyeszékhely teniszkedvelõi méltó környezetben sportol-

hassanak. Ennek megfelelõen számos fejlesztést valósított
meg a tenisz centrum és több színvonalas hazai verseny-
nek, valamint bajnokságnak adott már otthont. A június 4-
e és 11-e közötti versenyre több mint 500 versenyzõ re-
gisztrált, így egy nagyon erõs mezõny alakult ki.

Nyíregyházi versenyzõknek is szurkolhatnak majd. Ju-
hász Bence, aki a MARSO Tenisz Centrumban kezdte pá-
lyafutását, Pál Noellel együtt a fõtáblán kezd, míg Závaczki
Milán a selejtezõben kapott lehetõséget. Összesen 12 ma-
gyar versenyzõ szerepel az erõs nemzetközi mezõnyben.

A belépés ingyenes lesz és a szervezõk számos felüle-
ten folyamatosan tájékoztatják majd a várható mérkõzé-
sekrõl és az eredményekrõl is a teniszkedvelõket.
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Bababörze
Ismét Bababörzét rendez a NYÍRVV Nonprofit Kft. a

Búza téri piac külsõ fedett részén június 18-án 6.00 és
14.00 óra között.

Ezen a napon a nyíregyházi lakosoknak 600 Ft/asztal
áron van lehetõségük gyermekeik kinõtt ruháit, megunt
játékait és könyveit értékesíteni. A helyszínen – korláto-
zott számban – 1x2 méteres fém asztalok állnak rendelke-
zésre.

Regisztrálni személyesen a Búza téri Piaccsarnok ügy-
félszolgálati irodájában vagy a +36-30/942-6375-ös tele-
fonszámon lehet, hétköznapokon 8.00–16.00 óra között.

A látogatóknak a belépés ingyenes!
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

94. Ünnepi Könyvhét
és 22. Gyermekkönyvnapok

Június 8. és 12. között várják az érdeklõdõket a Mó-
ricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtárba kiállítás-
sal, kötetbemutatóval, garázsvásárral, dedikálókkal, il-
letve kísérõprogramokkal. (Részletek: nyiregyhaza.hu)

Mága Zoltán jótékonysági koncert
a templom szellõzõrendszerének kialakítására. Idõ-
pont: június 8. 19.00 óra. Helyszín: Magyarok Nagy-
asszonya-társszékesegyház. (Részletek: nyiregyha-
za.hu)
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Irány Nyíregyháza!
 
Népszerû úti cél Nyíregyháza a szatmárnémetiek kö-

rében. A Nyíregyházi Turisztikai Iroda nemrégiben Ro-
mániában népszerûsítette városunk egyedülálló attrakci-
óit, melyek iránt ezúttal is nagy volt az érdeklõdés. 

 
Szatmárnémetibõl sokan már visszatérõ vendégek a Nyír-

egyházi Állatparkban, valamint az Aquarius Élmény- és
Parkfürdõben. Idén viszont minden eddiginél nagyobb volt
az érdeklõdés az olyan új látnivalók iránt, mint a zenélõ
szökõkút vagy a világon egyedülálló Görögkatolikus Mú-
zeum. A turisztikai iroda ajánlására például június 23-án és
24-én mindenképp érdemes egy hosszú hétvégét eltölteni
a városban. Ezekben a napokban ugyanis egymást követõ
estéken lesz Szent Iván-éji tûzugrás a Sóstói Múzeumfalu-
ban, valamint Múzeumok Éjszakája a Kállay Gyûjtemény-
ben. Addigra újra megnyitja kapuit a Parkfürdõ, és az állat-
park is izgalmas élményekkel várja látogatóit.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Öregedés mûvészete
A Kelet-Magyarországi Szépkorúak Akadémiájának

ismeretterjesztõ elõadássorozata.
Június 7. 15.00: Adathalászat és informatikai átveré-
sek elleni védekezés idõskorban. Elõadó: Tóth Attila

kapitányságvezetõ, rendõr alezredes.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

A belépés díjtalan.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Író-olvasó találkozó Takács Viktória íróval
Idõpont: június 8. 11.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Magasból a makróig – a Bükk
Szabó Balázs fotográfus kiállítása.
Megtekinthetõ: június 8-ig.
Helyszín: Alvégesi Mûvelõdési Ház.

Szõcs Géza grafikusmûvész kiállítása
Megtekinthetõ: június 9-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Zárójel 2023
A Nyíregyházi Egyetem hallgatóinak diploma- és
zárókiállítása.
Megtekinthetõ: június 30-ig.
Helyszín: Pál Gyula Terem.
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Lapok az Evangélikus Elemi Iskola
dísztermének történetébõl 1.

A díszterem 1892. szeptember 17-én, az iskola átadási
ünnepségén telt meg elõször vendégekkel és élt át ünne-
pi pillanatokat. A város társadalma együtt örvendezett
az egyházzal az új iskolaépületnek, amely akkoriban mé-
reténél fogva is kiemelkedett a többi épület közül. A ki-
váló díszítettségû nagytermét így nemcsak a tanulóifjú-
ság, hanem a város is igénybe vette, az hamarosan far-
sangi és egyéb alkalmi bálok színhelyéül is szolgált. Az
egyház vezetõinek nagy megkönnyebbülésére ezek a
zajos mulatságok a Korona szálló megépülte (1895) után
már nagyrészt elkerülték a dísztermüket, de azért nem
zárkóztak el teljesen a világi dolgoktól: pl. 1893-ban itt
nyitotta meg tánciskoláját Alföldy Károly tánctanító, igaz,
e célra a tornateremben biztosítottak helyet.

A díszterem elsõsorban a saját tanulóifjúság, vagyis a
Központi Elemi Iskola tanulóinak az igényeit szolgálta.
Itt voltak számukra az évzáró vizsgák, elõadások, vala-
mint megemlékezések a hazafias és az egyházi ünne-
pekrõl. Az 1848-as forradalomra való emlékezést min-
dig a napján, március 15-én tartották. Az ünnepség temp-
lomi istentisztelettel kezdõdött, majd a díszteremben
mûsorral folytatódott. Kiemelt ünnepnek számított ok-
tóber 31-e, a reformáció emléknapja, amelyet általá-
ban az egyházközség iskoláinak, intézményeinek és
egyesületeinek a bevonásával ünnepeltek meg. A dísz-
teremben tartottak elõadásokat, gyermek-istentisztele-
teket, vallásos esteket.

A tanulókból szervezõdött a Vöröskereszt Egylet,
amely 1932-ben színielõadást, 1937-ben a szegények
felruházására színdarabbal egybekötött mesedélutánt,
1941-ben pedig mûsoros délutánt rendezett. Szintén helyi
tanulókból verbuválódott a 981. sz. Kovács István cser-
készcsapat, amelynek apródjai itt tettek fogadalmat, s
tartották táborzáró ünnepeiket. Már e csapat elõtt is jár-
tak cserkészek a teremben, amikor 1925. március 15-én
az Erzsébet hadiárvaház Erzsébet királynéról elnevezett
leánycserkészei mûsoros délutánnal emlékeztek a nem-
zeti ünnepre.


